
32

Barlangkutató Egyesületek Közleményei

A Magyar Barlangkutató Társulat működése az 1935. évben. Amikor 
Hazánk nagy taglétszám ú tudom ányos társulatainak és intéz
m ényeinek az 1935. évre szóló titkári jelentései az anyagi nehézségek 
és az egyre nyomasztóbbá váló pénztelenség örök m ottójával kez
dődnek, akkor kicsi Társulatunk szűkös pénzviszonyainak a sivársága  
egyikünket sem lep meg, sőt bizonyos önérzettel állapíthatjuk meg, 
hogy m egtörve és m egfogyva bár, vagyunk és kitartóan működünk.

A tagok létszámában az előbbi évhez képest újabb apadást ta
pasztaltunk, am ennyiben a tagok száma 141-ről 133-ra csökkent. Ezt 
az újabb apadást azonban főleg a tagoknak a létszámból való törlése 
okozta, akik körünkből eltávolodva, ragdíjat már évek óta úgysem  
fizettek.

Nem csak Társulatunkat, hanem az összes illetékes szakköröket 
m élyen m egrendítette Hollendonner Ferenc  dr. vál. tagunk elhunyta. 
M egboldogult egészen újszerű v izsgá lata iva l érdemeket szerzett m agá
nak és ezáltal Hazájának m ég m essze külföldön is. H irtelen elhalálo
zása nagy veszteséget jelent nemcsak a tudom ányos világnak, hanem  
mindazoknak, akik ismerték, tisztelték és szerették őt.

Társulatunk működésére áttérve, m indenekelőtt jelentem , hogy  
a rendes közgyűlésen kívül 5 választm ányi és r> szakülést tartottunk. 
Előadást tartottak: Kadiő  Ottokár  dr. (*5), Jankó Sándor  dr. (2), Gaál  
Isván  dr., Mott l  Mária  dr. és Kerekes  József  (1).

Örömmel jelenthetem  továbbá, hogy a rossz pénzviszonyok e l
lenére, a tfBar langv i lág“ fo lytatólagos m egjelentetését ebben az évben 
is biztosítani tudtuk, és ha a M agyar Tudom ányos Akadémiához be
adott kérelmünk m eghallgatásra talál, talán m egérjük a „Barlang  
A*iifafás“-nak a feltám adását is. Tagtársainknak tudom ányos tevékeny
sége azonban lapunk szerény keretein kívül is terjedt, am inek több 
más szakfolyóiratban m egjelent értekezés a bizonyítéka.

A végzett barlangkutatások a rnult évben részben veszteséggel, 
részben nyereséggel zárultak. Veszteségnek kell m inősítenünk ugya
nis azt a szomorú tényt, hogy a in. kir. Földtani Intézet ezévi hagyó  
inányos barlangkutatásai elm aradtak, nyereség viszont az hogy a 
várbeli pincebarlangok feltárása újabb lehetőségek felé vezetik Tár 
sulatunkat. Ez az örvendetes esem ény akkor vált valóvá, amikor 
Budapest Székesfőváros Polgárm estere és az egyes m inisztérium ok  

Társulatunkra bízták ezt a szép feladatot.
A várhegyi barlangok feltárásán kívül a gyakorlati kutatások  

m ásodik színtere a Baradla  volt, ahol Kess le r  l íuber t  vál. tagunk, 
barlangigazgató vezetésével szépen halad e nagyszerű barlang ren
dezése és k iv ilág ítása . Érdemleges m unkásságot tejtett ki Gaál I s t 
ván  dr. is  a banhidai Szelim-barlang  felásatásának folytatásával. 
Ezen a helyen kell megemlékeznem Sebös Káro ly -m ik  a Solymár i  
bar lang -bán végzett felm éréseiről, valam int Jaskó Sándor  dr.-nak a
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B. E. T. E. m egbízásából a Baradlában fo ly tatott kutatásairól. F ig y e 
lemre m éltó karsztgeológiai v izsgálatot végzett végül Kerekes  József  
a felsötárkányi M ész-völgyben és Göröm bölytapolca környékén.

Örvendetes tényként kell m egállapítanom , hogy Társulatunknak  
sikerült egyezséget kötni a P annónia T urista-E gyesü let B arlangkuta
tó Szakosztályával, am ennyiben a Szakosztály barlangkutató m un
kásságát Társulatunkkal együtt végzi. Ez az együttm űködés, az erők 
egyesítése  egyazon cél érdekében előrelathatólag javára fog  szo lgál
ni a P á lvö lgy i barlangnak.

Múlt év júniusában volt WO-ik évfordulója nagy pártfogónk  
Hermán Ottó  születésének, am it nemcsak a Borsód-M iskolci Múzeum, 
m int helybeli szerv, hanem az egész m agyar term észettudom ányos 
társadalom  is m egünnepelt.

Mint külföld i kapcsolataink k im ély ítéséi em lítem  K y r le  G y örgy  
bécsi egyetem i tanárnak 26 tagú társaságának a m agyarországi bar
langterületekre rendezett tanulm ányút járói is. A szakemberekből és 
egyetem i hallgatókból álló társaság a fővárosi és bükkvidéki barlan
gokat kereste fel. Ez alkalom m al a kalauzolást Budapesten Mott l  
Mária  dr. titkárunk és jóm agam , M iskolcon pedig a Múzeum veze
tősége végezte.

Beszámolóm  végén jóleséssel állapítom  meg, hogy Társulatunk  
ügyvezető elnökének és lelkes tagja inak  kitartó m unkássága az elm últ 
évben is tartós eredm ényekkel gazdagították  nehéz körülm ények kö
zött folyó hazai barlangkutatásainkat. R égi igazm ondás, hogy a szük
ség új erőket vet a felszínre. Rem éljük, hogy szívós m unkásságunk  
végre visszhangra talál és az 1937. év i titkári jelentésem et azzal zár
hatom, m iszerint az 1936. év küzdései és fáradozásai nem voltak hiába.

Bogseh László dr.

Beszámoló a Baradla barlang 1935. évi esem ényeiről.1 Az
évek ig  tartó hosszú tárgyalások  után 1935 m árcius 10-én á t
vette a M a g y a r  Tur is ta-Szövet ség  a különböző érdekeltségektől a 
Baradla  kezelését. A  barlangot kezelő bizottság felhatalm azása alap
ján néhány nap m úlva átvettem  a barlangban végzendő műszaki 
munkák vezetését és a barlang üzemének h elysz ín i igazgatását. Ez
zel egyidöben a Szövetség m egadta a G auz-gyárnak a barlang v illa 
mos-berendezésére \onatk ozó  rendelést, am elynek tervei már koráb
ban készen állottak.

A m íg a villam osberendezés különféle alkatrészei, különösen az 
erre a célra rendelt ólom kábelek elkészültek, megkezdtem a barlangi

1 K ess le r  H .; Beszám oló az A ggtelek—Jósva fő i Baradla csepp
kőbarlangban 1935. évben történtekről. (A M. T. Sz. H ivata los É rtesí
tője. I. (X I.) évf., 2. sz., 4—6. old.) Budapest, 1936,
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utak  rendezését, illetőleg: azok továbbépítését. A barlangban régebben 
épített, legnagyobbrészben fölösleges és céltalanul elhelyezett betón- 
lépcsők nagyrészét le kellett bontani és az utakat k iegyengetni. Arra  
törekedtünk, hogy a látogatóknak m inél kevesebb m agasságkiilöm b- 
séget kelljen megtenniük. Ahol az emelkedést nem lehetett elkerülni, 
ott a lépcsők helyett kényelm es lej tőket alkalm aztunk. Az aggteleki 
szakaszon a Paradicsom ban, a jósvafőin  az Óriások-termében körbe
vezető járatot létesítettem , hogy a látogatók e két hatalm as üregnek a 
m éreteiben és cseppkőképződm ényeikben kellően gyönyörködhessék.

A k iegyengetett utakra barlangi homokot, és kavicsot döngöltünk, 
ennek tetejére pedig 2 cm vastag  dolom itm urvát terítettünk, ami a 
teljes sártalanságot b iztosította és va lósággal m egvilágította  az utat. 
Az átlag 1.20 m széles utat két keskeny betonszegély közé foglaltuk, 
ezekbe azután a kényesebb helyeken vékony vaskorlátot erősítettünk. 
Ott, ahol a csepegés erősebb szokott lenni, az utak alá kavicszsákot 
alkalm aztunk, ez aztán a vizet a patak fele vezeti.

Az átvágásokat és sziklabontásokat lehetőleg kézierővel végez
tük, csak elkerülhetetlen esetekben robbantottunk, s ekkor is a leg
nagyobb elővigyázattal ügyeltünk arra, hogy a cseppkövekben kárt 
ne tegyünk. Az utak építésénél is állandóan arra ügyeltünk, hogy a 
barlang eredeti képét m eg ne változtassuk.

Mire az utakkal elkészültünk, m egérkeztek a szerelési anyagok, 
nevezetesen a Felien & Gtiil leaume,  valam int a Siemens & Halske  á l
tal külön erre a célra gyártott ólomkábelek. Rendkívül nehéz volt a 
kábeldobok leszállítása és a kábeleknek a barlangban való lefektetése. 
Hz úgy történt, hogy a látogatók szem e előtt rejtve maradjanak, de 
m égis könnyen hozzáférhetőek legyenek. Ahol a kábelek a barlangi 
utat keresztezték, ott téglacsatornákat alkalm aztunk. Legnehezebb fel
adat  vo l t  a lámpahelyek megválasztása.  Itt két célt kellett szem előtt 
tartani: egyrészt arra törekedtünk, hogy a rendelkezésre álló energi
ával egy-egy  szakaszban kijöjjünk. A v ilág ítótestek  elhelyezésénél fő 
leg arra ügyeltem , hogy a fényforrások a látogatók szeme előtt rejtve  
maradjanak, am i sok nehézséget okozott, mert a közönség ugyanazon  
az úton .jön visszafelé. A fényhatásokat előzőleg Maxirn-lámpákkal 
próbáltuk ki; a v illanylám pákat először ideiglenesen erősítettük meg 
és csak többszöri elektrom os kísérletek után nyertek végleges elhe
lyezést. A nagy reflektorok szerkezete olyan, hogy azok bár mikor 
m inden irányban elm ozgathatók, fénypontjuk pedig állítható.

A  kapcsolási  szakaszokat  sem lehetett önkényesen m egválasztani, 
mert arra kellett ügyeln i, hogy az átkapcsolás ott történjen, ahol na
gyobb térség van, hol a nézők jobban tömörülhetnek. A kapcsolók szer
kezete olyan, hogy ugyanazzal a fordulattal bekapcsolják a következő 
szakaszt és kikapcsolják az elhagyottat. E gy-egy  szakasz hosszúsága  
az aggteleki részen átlag 100 m 2.4 K\v m egterheléssel, viszont a jos- 
vafői oldalon, ahol a szakaszok hosszabbak, a m egterhelés 4.4 Kw. Itt
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term észetesen az üzem költség is nagyobb, ezért a jósvafő i oldalon le
galább négy belépőjegyért adhatunk v illa n y v ilá g ítá st.

A  jósvafő i oldalon egybeépítettük a gépházat a régi vezetői ház
zal, am elynek tetejét lebontottuk s helyébe tágas verandát építettünk, 
ezt áthidalás köti össze az autóúttal. A terrasz m ellett m ég két h e ly i
séget nyertünk, az egyik et irodának, a m ásikat söntésnek használjuk. 
A szépfekvésű  terrasz  és az onnan nyí ló  pom pás  ki látás  rr jósvafő i  
bar langbejára tot  csakhamar  a v idék  e g y ik  legkedvel tebb kiránduló-  
helyévé  avat ták .  A rn. kir. Posta nagy kedvezm ényekkel vezette iro
dánkba a telefoni  s azt az aggtelek i központhoz kapcsolta, ilym ódon  
a barlangnak mind a három bejárata (aggtelek i, verestói, jósvafő i)  
bármikor összeköthető. A jósvafő i oldalon történt m unkálatokhoz tar
tozik m ég a barlangbejárat altárójának kővel való kiboltozása és a 
bejáratig vezető új autóútnak a befejezése; ezek a m unkák Abaúj-Tor- 
na várm egye költségén történtek.

A  jövőre fontosnak bizonyult az aggtelek i oldalon, a Paradicsom 
nál olyan kör  já ra tnak  a létesítése, hogy az ősrégészeti szem pontból ér
dekes Denevér-ágon át a közönség az 1931-ben felfedezett IV. bejáraton  
távozhasson a barlangból. Ennek m egvalósításához olyan áttörésre volt 
szükség, am elyen át a Paradicsom ból a D enevér-ágba lehet jutni. Szá
m ításaim  szerint a legrövidebb út a Paradicsom  előcsarnokából a D e
nevér-ág elejéhez vezetett: ez az út 11.60 m hosszú. M iután Borsod- 
Göm ör-Kishont várm egye az ehhez a m unkához szükséges anyagi esz
közöket m egadta, hat hét a latt ezt végre is tudtam  hajtani.

A tavasz végén a különböző munka szédületes  iramban haladt.  A 
barlangi utak építése egyszerre indult m eg az aggtelek i és jósvafő i 
oldalon; hasonlóképen történt a v illan y  szerelése, a gépházak építése, 
a jósvafő i vendéglő építése és az altáró áttörése. M indezt a legnagyobb  
takarékosággal és helyes m unkakihasználással kellett elvégezni. Nehéz
séget okozott a nyers- és építés: anyagnak nagy távolságokon való  
beszerzése és szállítása , valam int a m unkások gyakorlatlansága. 
M indam ellett gondoskodni kellett a látogatók akadálytalan közleke
déséről, az adm inisztrációról és a propagandáról.

V égre m inden elkészült, úgy hogy júl ius  28-án m eg tar th a t tuk  a 
saj tóbemuta tást  Z s i t v a y  Tibor  dr. elnökünkkel az élén, aki ezt a n agy
szerű akciót m egindította. A v illanyfén yben  ragyogó term észeti kincs 
csodás szépségéről és idegenforgalm i nagy jelentőségéről hasábos c ik 
kek szám oltak be a hazai és külföldi sajtóban. A bem utatás után he ly 
színi rád ióközve t í tés  révén az egész v ilá g  tudom ást szerezhetett a fe l
támadt barlang csodáiról. A hatás nem is  m aradt el: a barlang láto
ga tot tsága minden várakozás t  fe lülmúlt .  A környékbeli városokban  
(Miskolc. Eger, Putnok) az idegenforgalm i szervek elválla lták  az in for
m ációk adását és látogatócsoportok m egszervezését. A külföldi kap
csolatokat a cseh, osztrák és olasz szakkörökkel szintén ki m élyítettem .

A m unkálatok közben a felszínre került őslénytani  és ősrégészvti  
leleteket  gondosan begyüjtve és preparálva ai, aggtelek i irodában he
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lyeztem  el, ahol az érdeklődő közönség azokat m egtekintheti. A Pos- 
Uimiai barlang igazgatója, Perco András  öt darab barlangi  gőtét  aján
dékozott. Ezeket az érdekes állatokat a barlang egy ik  m egfelelő v íz 
medencéjében helyeztem  el, ahol hamarosan m egszokták új otthonukat.

A barlang egész területéről az Állam i Földm érés pontos térképet  
készített el, ami nemcsak a műszaki feladatokat könnyítette, hanem a 
barlang tudom ányos tanulm ányozását is elnbhreviszi. A barlangról 
200-nál több cikk és ujságközlem ény jelent meg, elhangzott két rádió- 
előadás és egy helyszín i közvetítés.

Kessler Hubert.

A Pannónia Turista Egyesület Barlangkutató Szakosztályának 
m űködése az 1935. évben. A nehéz gazdasági viszonyok, a kis érdeklődés 
(•s a tagok kimaradása a Szakosztályt az utolsó években súlyos hely
zetbe hozta, olyannyira, hogy 1934-ben az anyaegyesület a Szakosztályt 
fel akarta oszlatni. Ekkor többen összefogtunk és elhatároztuk, hogy  
azt a testületet, am ely évtizedeken át Hazánkban derekas barlang- 
kutató munkát végzett, a Székesfővárosnak egyik  kiváló természeti 
helyet, a tanuló ifjúságnak pedig iskolát adott, nem engedjük elzííllesz- 
teni.

Az alábbi jelentésből ki fog tűnni, hogy összefogásunk sikerrel 
járt, hogy Szakosztályunkat sikerült régi színvonalára emelnünk. 
M indenek előtt arra törekedtünk, hogy elm aradt tagtársainkat ismét 
zászlónk alá hozzuk s ügyünknek új erőket szerezzünk. Gondot for
dítottunk arra, hogy az összetartózandóság érzését előm ozdítsuk és 
főleg a dolgozó tagok számát növeljük. Ez teljes mértékben sikerült is, 
mert am ikor a Szakosztály vezetését átvettük m indössze négyen vol 
tünk, akik a legnehezebb feladatot, a vezetést elláttuk, az év végén a 
vezetők száma mar 17-rc, taglétszám unk pedig 33-ra emelkedett.

Arra is törekedtünk, hogy tagtársaink m unkakedvét fokozzuk, 
am it szintén sikerült elérnünk. It1. első sorban h ö lgjtagja in k  és hoz
zátartozóik közreműködéséről kell em lítést tennem. Legnagyobb kö
szönettel tartóztu k azoknak a hölgyeknek, akik akár az írógéppel, 
akár a varrógéppel, vagypedig  a portörlővel igyekeztek munkánkban 
segíten i, helyiségeinket rendben tartani. F érfi tagtársaink szintén  
nem maradtak m ögöttük, egyik-m ásik teljes szabadságát, vagy lég 
alább egy-ket hetet a barlangnak szentelte. íg y  vált iehetővé, hogy a 
letűnt évben a kapcsolótábla és az elektrom os vezetékek teljesen rend
bejöttek. A már szinte hasznavehetetlen karbidlámpákat üzemképes 
állapotba hoztuk. M enedékházainkat sajátkezűleg belül és kívül hely
rehoztuk, a tetőzetei kiigazítottuk, az ajtókat, az ablakokat és a veran
dákat átfestettük. A kertet, a lejárától és az udvart rendeztük. Miiül 
ezeket a helyeket olyan allapotba hoztuk, hogy tagtársaink és ven 
dégeink otthonunkban jól érezték magukat.

Magában a barlangban szintén történtek ném i változások, föle.? 
lépcsőket cserélgettünk és korlátokat javítgattunk. „Barlangi  é let-
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mentésu cím en fényképfelvételeket készítettülik , am elyeket azután a 
„Nemzeti M agazin" és a külföldi sajtó is közölte. Jú n iu s li-én rádió-  
közvet í tés  volt, am elyen K ess le r  Hubert  tagtársunk ism ertette a bar
lang nevezetesebb részeit, augusztusban pedig  saj tóbemuta tó  volt. 
Mind a kettő erősen fokozta a barlang látogatottságát.

Az évek ig  tartó stagnáció  fo lytán  turistatársaink, a nagyközön
ség és az iskolák kezdték már elfe lejten i a barlangot. Ezért m inden 
eszközt m egragadtunk, hogy az érdeklődést újból felkeltsük. Ezt két
féle módon értük el. T agtársaink egyrészben sűrűn látogatták  a tu ris
taegyesületeket, resztvettek az összejövetelein , kirándulásain és e lő 
adásain. Minden ilyen  alkalm at saját célja inkra iparkodtunk felhasz
nálni. Íg y  résztvettünk a M agyar Barlangkutató T ársulat szakülésein, 
valam int a M agyar T urista-E gyesü let, a B udapesti T urista-E gyesület, 
a M agyar M unkások-T uristaegyesülete és más egyesü letek  összejö
vetelein  és k irándulásain. Propaganda szem pontból, a m ár em lített 
rádióközvetítésen és sajtóbem utatáson kívül, módot találtunk arra, 
hogy p lakátjainkat m inél több helyen k ifüggesszük  és testvéregye
sületeink barlangjába túrát vezessünk. Ennek m egfelelően három tú 
rát a Baradlában s egy-egy  túrát a két lilla füred i, a Tapolcai és az 
A baligeti barlangba vezettünk. A nvaegyesiiletünk vándorgyűlését 
már új otthonunkban tartottuk, ezen k ívül volt tíz választm ányi és 
több vezetőségi ülésünk.

Ezek után legyen  szabad m ég egy  kis s ta t i s z t ik á t  adnom a bar-  
Uinglátogatot tságáróL  Nem  nagyzolok, am ikor m egállapítom , hogy  
m ajdnem m inden világrészből keresték fö l a P á lvö lgy i barlaugot. 
Európából osztrákok, németek, lengyelek, csehek, olaszok, jugoszlá- 
vok, angolok, franciák, hollandusok, görögök, oroszok, belgák és lettek, 
összesen 116-an, Am erikából, Ázsiából, Indiából, Jávából és A frikából 
13-an látogatták m eg barlangunkat. A hazai látogatók száma, beleszá
m ítva a m egszállott területet is, G786 volt. Látogatóink közül 6325 sze
m ély fizetett,690-et díjm entesen vittünk le a barlangba; ezeknek leg- 
uagyobbrésze szegénysorsú tanuló volt. D acára annak, hogy h iva ta 
los vezetés csak vasár- és ünnepnapokon volt, m égis első túrát 120, 
m ásodikat 20 és harm adikat 3 napon át vezettünk. A vezetésben részt- 
vett tagja ink  derekasan kivették részüket; az első túrán 176 túranapot 
tartott 17 vezető, a m ásodikon 20 túranapot 8 vezető, a harm adikon  
pedig 3 túranapot 2 vezető tartott. Ha ezeket a szám adatokat összeha
sonlítjuk a régebbi eredm ényekkel, akkor látjuk igazán, hogy a le
tűnt évben a barlang látogatottsága m ennyire haladt előre.

Az ism ertetett szép eredm ényeket fő leg  tagtársaink  dicséret re
méltó buzgóságának köszönhetjük. M essze vezetne, ha m inden közre
m űködött tagtársunk nevét itt egyenként felsorolnám . M égis nem m u
laszthatom  el m egem líteni, hogy Szakosztályunk m egm entését és újra
szervezését első sorban régi, tapasztalt vezetőnknek A tzé l  F r igy es  el
nökünknek köszönhetjük. Ö volt az, aki közbenjárt az an yaegyesü let
nél, hogy a pá lvö lgy i barlangkutatók csoportját ne oszlassak fel s is-
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inét ő volt az, aki a Szakosztály újjászervezésénél régi tapasztalataira  
lám aszkodva a legtöbbet tett. M unkatársaink köziíl ki kell emelnem  
Schm it z  Nándor  tagtársunkat, aki a rádióközvetítést és a sajtóbem u
tatást, m int elsőrangú propagandaeszközt, m egszervezte és lehetővé 
tette. W e stv in ke l  József  tagtársunk majdnem m inden idejét ügyünk
nek szentelte. Végül m eg kell emlékeznem Száky  Ká lm án , Szarka  La
jos, Csernyák  Béla és Pál fy  Gyula  tagtársainkról, akik vezetőink m el
lett ügyünk érdekében a legtöbbet tették.

Mikor Szakosztályunk belső életét valam elyest helyrehoztuk és 
m unkánkat megkezdtük, felkértük ügyünk régi pártfogóját Kádié  
Ottokár  dr. profeszort, hogy csatlakozzon barlangm entő törekvéseink
hez és vegye ism ét kezeibe a barlang tudom ányos kutatását. Ö azt 
készséggel'elválla lta  és lépéseket tett a Székesfővárosnál aziránt, hogji 
a barlang további feltárását és fejlesztését anyag ilag  tám ogassa. A  
M agyar Barlangkutató Társulat és Szakosztályunk között egyszer
smind bensőséges, tesvéri együttm űködés jött létre.

A jövőre nézve arra kérjük m unkatársainkat: tartsák m eg m un
kánk eddigi irányvonalát, fejezzük be menedékházunk h elyreá llítá 
sát, azután pedig kezdjük meg a barlangban végzendő m unkálatokat. 
Ez nemcsak Szakosztályunk tekintélyének öregbítése, hanem Székes- 
fővárosunknak és Hazánk idegenforgalm ának föllendülését is fogja  
előm ozdítani.

K o v á t  s Ferenc .

A Magyar Barlangkutató Társulat 1935 okt. 29-én szakülést tartott, 
am elyen elsőnek K ad ic  Ottokár  dr. m egem lékezett „Hermán Ottóról  
mint  a m agyar  barlang- és ősember-kutatás  m eg ind í tó já ró l“ Az elő
adás szövege teljes terjedelemben a „B arlangvilág“ V. köt. 3—4. füze
tében jelent meg.

Ezután Jaskó Sándor  dr. „Űj fel táró kutatások a Baradlában“ 
cím en ism ertette a B.E.T.E. m egbízásából a Baradlában végzett ku
tatások eredm ényeit. Először a jósvafő i bejárathoz közel álló öreglyuk  
oldalágnak a végső részét kutatták át, ahol két szétágazó folyósóra  
akadtak. Cseppkövek itt hiányoznak, az egy ik  ág végét teljesen eltö
rni a sok görgeteg. A baloldali ág  m ély aknával végződik. A Török
mecset nevű ágának keskeny, m agas hasadékába eddig csak 400 m-re 
tudtak behatolni, mert a cseppkövek egy helyen elzárták a folytatást. 
Ezt m ost kirobbantották s ezzel egy többfelé elágazó 470 m hosszú já 
ratba jutottak; ez 11 m m agas terem mel végződik. V égül a Styx-pa- 
tak eltűnését kutatták ki az Ó riások-hegye törm elékhalm aza alatt. 
Két csoportra oszolva kopogtatással és k iabálással m egtalálták az 
összeköttetést az alsó Styx-m eder és egy  eddig ism eretien nagyobb  
terem között. A végzett kutatások révén a Baradla terjedelm e ism ét 
m egnövekedett s most már m eghaladja a 22 km-t is.

Sahönviszky  László ,
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A Magyar Barlangkutató Társulat 1935. decsmber 10-én Kadic  
Ottokár  dr. elnöklése a latt vá la s z tm ány i  ülést  tartott. A V álasztm ány  
a főtitkár előterjesztésére ifj. Saád  A n dor  dr. m ezőkövesdi orvost, a 
m agyar barlangkutatás terén szerzett érdem eiért, levelező taggá vá
lasztotta és tudom ásul vette H orler  Férc ne tüzér századosnak a Tár 
sulatba rendes tagul történt belépését.

Főti tkár  jelen ti, hogy a Székesfőváros m egengedte, m iszerint a 
V árhegyi barlang belépődíjainak 20 %-i\i a „Bar langv i lág“ kiadására  
lehet fordítani. Az 1935. évre ez a ju talék  kb. 30 pengőt tesz ki.

Elnök  jelen ti, hogy a T ársu lat ez év őszén a V árhegy i  barlang
nak az U ri-utca felé való kibővítésére 10.000 p. költégert folyam odott a 
Székesfővároshoz. Ezt a kérést v itéz  So m k u th y  József  a ltábornagy  
vezérkari főnök tám ogatta. U gyan ilyen  összeget kért a T ársu lat a m. 
kir. K ereskedelem ügyi M inisztérium tól is. A kérést Albrech t  K i r á l y i  
Herccg  Ő fensége pártfogolta.

Elnök  jelenti, hogy a T ársulat és a Pannónia Tur is ta -Egyesüle t  
Barlangkutató Szakosz tá lya  között örvendetes m egállapodás jö tt létre. 
A Szakosztály ezentúl szakdolgokban a Társulat fennhatósága alá he
lyezkedik, az utóbbi v iszont a p á ivö lgy i barlangkutatókat erkölcsi és 
anyagi tám ogatásban részesíti. A két egyesü let választm ányába köl
csönösen tagokat választ. Ebből k ifo lyó lag  a V álasztm ány a Szakosz
tály elnökét A tzé l  F r ig y es -1 és titkárát K o v á t s  Fcrenc-et levelező tag 
gá választotta.

Elnök  ind ítványára a V álasztm ány elhatározza, hogy a T ársulat 
a jövő év folyam án beadvánnyal forduljon a M agyar Tudom ányos 
Akadémiához, m elyben a „Barlangkuta tá s“ fo ly tató lagos kiadására  
év i 2000 p. tám ogatást kér.

Elnök  jelenti, hogy az I. kerületi e lö ljáróság a Szenthárom ság
tér 8. sz. tiszti orvosi épületben a T ársulat célja ira  egy  folyósóból és 
szobából álló, küiönbejáratú h e ly iséget engedett át. M ivel a T ársulat 
ezt fő leg  Boldogh Ágos ton  segédh. fő igazgató, gondnoknak köszöni, a 
Választm ány az einök ind ítványara  őt levelező taggá választja.

Schönv iszky  László  titkár jelenti, hogy a Budapest i  T u r i s ta -E gy e 
sület  a Solym ári barlangban vándorgyűlés t  rendezett. A T ársulatot 
ezen ő és Barbie  Lajos  képviselte. Az E gyesület sokat fáradozik azon, 
hogy a barlangot fellendítse. A  barlang közelében m unkásházat bérelt 
s azt menedékházzá alakította . A barlang bejáratában a régi, kor
hadt falécsőt lebontotta s új betónlépcsőt épít. A V ándorgyűlés be
advánnyal fordult a M agyar T urista-Szövetséghez azt arra kérve, biz
tosítson évenként bizonyos összeget a hazai barlangok fellendítésére.

Kcss ler  H uber t  jelenti, hogy a Baradla  ügy  végre biztos révbe 
került s így  a barlang rendezése állandóan előrehalad. K ilátás vau  
arra, hogy a barlangot legközelebb a K orm ányzó Ür Öf Öméltósága 
m egtekinti, ezt az időpontot választják  egyszersm ind ünnepélyes m eg
nyitásnak.
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Jankó Sándor  dr. jelenti, hogy a B. E. T. E. Barlangkuta tó Szak 
osz tálya  ebben az évben a Baradlában és m ás helyeken jelentős kuta
tásokban részt veitek: K é r ' k é s  József , Vecsei  György ,  Antos  Miklós,  
Hovorka  Is tván  és Lackenbaclt Gyula  tagtársak.

Mott l  Mária d r .

A Magyar Barlangkutató Társulat 1935 december 10-én Kad ic  
Ottokár  dr. elnöklése alatt m egtartót szakülésén Gaál I s tván  dr. em
lékbeszédet tartott Hollendonner Ferenc  választm ányi tag fölött. Az 
emlékbeszéd szövege e füzet 2—9. oldalán jelen t meg.

Ezután Kerekes  József  Morfológiai megfigye lések a tárkányi  
Mész-völgy és Görömbölytopo lca környékén“ cím en tartott előadást, 
am elynek szövege szintén ebben a füzetben, a 23—28. oldalon olvasható.

M o t t l  Mária dr.

A Magyar Barlangkutató Társulat Várhegyi Bizottsága 1936 ja 
nuári us 23-án K a d ié  Ottokár  dr. elnöklése alatt ülést tartott a követ
kező tárgysorozattal.

Elnök  jelenti, hogy az Országos Légvédelmi  Parancsnokság  bu
dapesti osztályának parancsnoka Paciméi* Im re ezredes lett, m iért is 
i> B izottságba tagul való beválasztását indítványozza. Ennek m egtör
ténte után Pacher Béla dr. tanácsjegyző közli, hogy a Székesfőváros  
légvédelm i ügyei ezentúl a K özm űvelődési Ü gyosztályhoz tartoznak.

Elnök  jelenti, hogy az utolsó b izottsági ülés óta a Várhegy i  bar
langban  a következő ú jítások  történtek: Az egy ik  terem fülkéjét csont 
kam rává alakították s ebben azokat az emberi csontokat helyezték el, 
am elyek az egykori Dom onkos-tem plom  tem etőjéből származnak. 
Ugyanezen terem  bejáratában álló vasbetonból épült tám oszlopot kö
rül falazták a barlangnak m egfelelő módon. Az egy ik  kutat m élyebbre 
ásták, egy  m ásik betem etett kutat pedig teljesen kiástak, körülfalaz
tak és belülről k iv ilág ították . Az egyik  lépcső feljáratot és több lég 
aknát k ivilágították . A felső  pincék első hely isége m elletti kamrát, 
az elö ljáróság kívánságára, a középen elfalazták, az egyik  rész a T ár
sulaté m aradt, a m ásikat az e lö ljáróság fa és szén tartásra használja  
fel.

Mott l  János  m űszaki főfelügyelő  kérdést intéz a Székesfőváros  
képviselőjéhez, Pacher Béla  dr. tanácsjegyzőhöz, vájjon  a belépődíja
kat lehet-e a barlang célja ira  felhasználni? Pacher  szerint ennek sem 
mi akadálya nincs, nagyobb kiadásokat azonban a bizottsági üléseken  
kell előzőleg m egbeszélni.

Elnök jelenti, hogy az I. kerületi elö ljáróság  m űszaki osztálya  
Miiller Dezső  mérnök által a V ár területén összegyűjtött régi tégla-
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sorozatát k iá llítá si célokra ajánlotta  Tel. A B izottság  úgy határoz, 
hogy a gyűjtem ényt a felső pincék valam elyikében á llítsák  ki.

Mott l  János  m űszaki fő fe lü gyelő  fe lve ti a m úzeum i szekrények  
kérdését. Pacher  tanácsjegyző m egem líti, hogy a Székesfővárosi K ép
tár raktárában vannak régi vitrinek; közben fog  járn i, hogy a Szé
kesfőváros ezeket a felá llítandó barlangtani gyűjtem ény céljaira á*- 
engendje, egyszersm ind m egsürgeti a Földtani Intézetben levő tárlók  
és fiókgyűjtem ények átengedését is.

Barbie Lajos  gondnok jelenti, hogy 193.'). augusztus 17-től decem 
ber 31.-ig a Várhegy i  barlangot  összesen 4672 fizető látogató kereste 
fel. A belépődíjakból befolyt összeg 1490.90 P, Budapest Székesfőváros 
adom ánya 2700.— P-t, az an yaegyesü let elő lege 200.— P -t tesz ki. B e
vétel összesen: 4390.90 P. Összes kiadás: 4226.15 P. E gyen leg: 164.75 P.

Elnök  jelenti, hogy a Székesfőváros  Közműve lődés i  Ü gyosz tá lya  
a Társulat részesedését a belépődíjakból 20% bán állapította  meg. Ez 
az összeg $ „Barlangvi lág"  k iadására fordítandó. Az elm últ évben ez 
a részesedés 300 P-t tett ki.

Elnök  jelenti, hogy a B izottság vezetősége a barlangok látoga
tottságát m egfelelő propagandával igyekszik  előm ozdítani. A szerény  
keretek között propaganda eddig egy  sajtóbem utató rendezésével, is
koláknak és turistaegyesülotenkek kiküldött 1100 drb. értesítés szétkü l
désével m erült ki. A közeljövőben elnök a pincebarlangokról rádióelő
adást tart, a Hangos Film-Iroda  pedig film felvételeket készít a moz- 
gószinházak h íradója szán ára .

Pacher Béla dr. tanácsjegyző ajánlja, hogy a B izottság fordul
jon a Székesfővárosi  Iskolán kívü l i  Népm űve lé s i  Bizottságához,  hogy  
az a barlangot kirándulásai közé fe lvegye  é.s azt lapjukban hirdesse. 
M inden propaganda szilárd alapjának a sikerült fényképet tartja, ez
ért néhány jó és hatásos fénykép elkészítését ajánlja.

Szentkeresz thy  báró a ^ h a tá so sa b b n a k  az 1. B. U. Sz. útján  
\a ló  propagandát tartja. A jánlatosnak véli ezenkívül a Székesfővárosi  
Idegenforgalmi H iva ta l  seg ítségét is igénybevenni. Felveti végül a 
póstakincstári levelezőlapokon, a 16-os autóbuszon és esetleg  a v illa 
moson való hirdetés gondolatát is.

Elnök  közli, hogy a Székesfőváros ezévi dotációját a V árh e gy i  
barlangnak  az Ú ri-utca felé való k iterjesztésére k ívánná felhasználni. 
Mott l  műszaki fő felügyelő  m aga iészéről is helyesli ezt a inunkater- 
vet. A B izottság  végü l úgy határoz, hogy a végzendő m unkát a Tár
sulat sajat em bereivel intézi el, m ivel így  gazdaságosabban jön ki.

Elnök  végül közli, hogy beadvánnyal fordult a K ereskedelem 
ügyi M inisztérium hoz, am elyben a V árh egyi barlang bővítésére 10,000 
P költséget kér. Ezt a kérést Albrecht  K i r á ly i  Herceg  Ő fensége párt
fogolja.

Mottl Mária dr.
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A Magyar Barlangkutató Társulat 193(5. jam járuis 28-án Chol- 
noky Jenő  dr. elnöklóse alatt választmányi  ülést  tartott a következő  
tárgysorozattal.

Barbie  Lajos  pénztáros ;« Budapesti  Turi s ta -Egyesület  Alpesi  
Osz tá lya  részéről a Solymári  barlangra  vonatkozó jelentését és elszá
m olást terjeszti elő.

Ügyvezető  elnök  jelenti, hogy a Társulat beadvánnyal fordult a 
Székesfővároshoz, am elyben a Pál vö lgy i  barlang  rendezésére és fej
lesztésére 10,000 P-t kért. Ezt a kérést Sipőcz Jenő  dr- főpolgárm ester
nél G y őry  Tibor  dr. állam titkár támogatja.

Ügyvezető  elnök  közli, hogy a Szemlőhegyi  barlang  ügyében is 
hasonló beadvánnyal fordult a Székesfővároshoz. A kérést pártfogol
ják Szendy  Káro ly  polgárm esternél Zzi tvay  Tibor  dr. í y. igazságügyi 
m iniszter és Bresz tovszky  Ede.

Gaál Is tván  dr. arra kéri a Választm ányt, lépjen érintkezésbe a 
V értes Turista-Egyesület-tel, hogy a Szelim lyuk kiírását Szelim -bar- 
langra változtassa.

ü gy v e ze tő  elnök előterjesztésére a Választm ány m egállapítja a 
februárius hóban tartandó X. rendes közgyűlés napirendjét.

Mott l  Mária dr.

A Magyar Barlangkutató Társulal 1936. februárius 25-én tartotta  
( 'holnőky Jenő  dr. elnökiébe alatt X. rendes közgyűlését.  Elnök  m eg
nyitja a közgyűlést és üdvözli a m egjelent kiküldötteket, nevezetesen  
a M agyarhoni Földtani Társulat részéről m egjelent H orusi t zky  Hen
rik  igazgató-geológust, a Pannónia T urista-E gyesület Barlangkutató  
Szakosztálya részéről kiküldött Atzé l  Frigyes  elnököt, a Budapesti 
E gyetem i Turista-Egyesület Barlangkutató Szakosztálya elnökét J a s- 
kó Sándor  dr.-t és a Budapesti T urista-E gyesület A lpesi O sztálya el
nökét Jell inek Jánost .

Elnök  m egnyitó előadásában a Várhegy  földtani kialakulásával  
rs morfológiai  sa já tsága ival  foglalkozik.  Az előadás szövege e füzet 
10—18. oldalán teljes terjedelmében olvasható.

Elnök  felkéri dr. Kadiő  Ot tokárnét , hogy az ügyvezető elnök he
lyett olvassa fel beszámolóját a m agyar barlangkutatás állásáról az
1935. évben. A beszámoló e füzet 19—22 old. jelent meg.

Bogsch László dr. főtitkári jelentését terjeszti elő, am elynek szö
vege e füzet 32—33 old. található meg.

Barbie Lajos  pénztáros jelentést tesz a Társulat 1935. évi pénz- 
forgalm áról, mely szerint a bevételek ip,320.41 P, a kiadások 8,837.66 V 
volt. Az egyenleg 2,482.75 P; ebből az alaptőkére esik 196.— P, a kesz- 
pénzm aradvány pedig 2,286.75 P.

Barbie  Lajos  ezután beszámol a V árhegyi B izottság pénzforgal
máról. A V árhegyi barlangot 1935. augusztus 17-től december 31-ig
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összesen 4672 látogató kereste fel. A Bizottság: bevételei 4,390.90 P, k i
adásai 4,226.15 P, maradék 164.75 P.

Aseher An ta l  a Szám vizsgáló  Bizottság1 elnöke .jelenti, hogy úgy
r  Társulat, valam int a B izottság pénztárkönyveit és okm ányait a B i
zottság m egvizsgálta  s azokat rendben találta.

A pénztárosnak a felm entvény m egadása után Barbie Lajos  e lő
terjeszti az 1936. évi költségvetést.

Mott l  Mária  ár.

A Magyar Barlangkutató Társulat 19?& januárius 28-án Chol- 
nokM Jenő  dr. elnöklése alatt tartott szakillésén Mott l  Mária  dr. t it
kár: „A  B erva  vö lgy i  sz iklaüreg és faunája“ cím en ism erteti a heves
m egyei Felném et község határában n> íló B ervavölgyi sziklaüreg-bcu  
ayujtött ősem lősök m aradványait.

A kism éretű szik laüreg <*gy kelet-nyugati irányban haladó ha- 
sadék mentén korrózió útján alakult ki, a hátsó részében ny íló  kürtő 
pedig egy harántirányú liasadéknak köszöni létét. Az üreg k ialakulá
sára végül a mészkő pados szerkezete is nagy hatással ^olt.

A sziklaüreg a ljá t 2 m vastag  lerakódás töltötte ki. Ennek zö
mét a fenékre ülepedett világosbarna m észkőtörm elékes barlangi 
agyag alkotja, m ely a benne talált em lőscsontok tanulsága szerint a 
főjégkorban rakodott le. Ezt a réteget sárga barlangi agyag  fedte jóval 
fiatalabb em lőstársasággal. E rétegben gyűjtött emberi állkapocs és 
néhány csonteszköz arra vall, hogy e vékony réteg lerakódása idejé
ben ebben az iiiegben  a későbbi m agdalénien ősem bere fordult meg.

Az előadáshoz elsőnek K orm os  T iv adar  dr. szólt hozzá, kiem elve  
azt az érdekes tényt, m iszerint nálunk a lem m ingeknek nincs olyan  
nagy szerepük, m int m ás országokban. E lőadóval osztja  azt a nézetét, 
hogy barlangok feltárásánál sosem  szabad egyoldalúan íté ln i, hanem  
az összes m egfigyelt tényeket kell összhangzásba hozni.

Elnök  m egköszönve az előadónak értékes előadását, utal a Ka
rakóm ul érdekes jégkori v iszonyaira, ahol napsütötte lejtőkön a Rho- 
dodendron caucasica  él. Ha ezekre a karakorum i rhododendronos mo- 
rénákra újabb g leccserjég  települne, a több jégkort feltételező geo ló
gusok bizonyára újabb in terg laciá lis  korszakra következtetnének, hol
olt csupán a helyi viszonyoknak m egfelelő  jelenségekről van szó.

Ezután (iaáil I s tván  dr. vál. tag számolt be: „Újabb ásatások  a 
Szel im barlangban“ cím ű előadásában azokról az eredm ényekről, am e
lyeket a nevezett barlangban a letűnt évben ért el.

Előadó  örömmel m egállapítja , hogy itteni ásatásai a végéhez  
közelednek. A rétegtani viszonyok a nagyterem ben nagyjában ugyan
azok, m int a barlang hátsó részében. Uj rétegelem  a travertino, ami 
m elegvizi lerakódásra enged következtetni. A felső, lös^zerű lerakó
dás a nagyterem ben kőzettanilag egyöntetű, m íg a barlang hátsó ré- 
széebn kettéválik. Ebből és e g jé b  körülm ényekből előadó arra követ
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keztet, hogy a lösz m elegebb és hidegebb periódusokban rakódott le. 
A barlang hátsó részében folyam i lerakodás is előfordul.

A gyűjtött csontokból hideg m usztérienre lehet következtetni, 
»‘zt a M ussolini-barlangban tapasztaltakhoz hasonlóan, m eleg m uszté
rien előzte meg. A kultúrák egyébként a m agdaleniennel végződnek. 
A hum usztakaro sok emberi csont- és kultura-em leket rejtett magában.

Mott l  Már ia  dr.

A Magyar Barlangkutató Társulat a Solymári  barlang  helyne
veinek végleges m egállapítására bizottságot küldött ki. Ennek elnöke  
J  eli tnek János , tagjai Barbie  Lajos  és K iéber t  J. Elemér  lett. E z a 
Bizottság 1936, m árcius 12-én ülést tartott és a barlang egyes üregei
nek elnevezésénél a szem élyi kultuszt és a helyi jelentőségű eddigi 
neveket mellőzte. Eiső sorban a már 1914-ben lefektetett elnevezéseket 
tartja m érvadóknak s azokat csak különös, indokolt esetben változ
tatja meg, az újabban feltárt részeknél pedig az alaktani szem ponto
kat veszi alapul.

A fenti elveket követve a B izottság a Solym ári barlang üregeit, 
a Bejárat-tói elindulva, a következőképpen állapította meg:

Bejárat, Pince, Előcsarnok, Sikló, Kupola-terem , Erkély, S á to 
rok, Pihenő, Denevér-terem , Cirkusz, Útvesztő, Farkas-terem , K ígyóút, 
Zuhatag, Szemüregek, Guanó-terem, Cseppkő-folyósó, Szuszogó, Ano- 
nim us-terem , K ulisszafolyósó, N agy templom, Kápolna, K ijárati fü l
ke, K is kémény, K ijárat.

A K upola-terem ből elágazó rész: Kis körút.
Az Útvesztőből elágazó pokolszakasz: A lv ilág-folyósó, Kripta, 

Purgatórium , S ivatag , Pokol-torok, Pokol.
A pokolszakaszban elágazó rész: Purgatórium , K esergő, A kna

ierem, Akna, Óriás-terem.
A Guánó-teremből elágazó fehérterem -szakasz: Farkas-verem ,

H osszú-folyósó, Dobogó-terem, Óriás-kémény, Omladék-üreg, Fehér- 
terem.

A Guánó-teremből elágazó vörösterem -szakasz: Csatorna, Vörös- 
terem.

Jel i tnek János .

A Magyar Barlangkutató Társulat Várhegyi Bizottsága 1936.
m árcius 26-án Kadic  Oitokar  dr. elnöklése a latt tartót; ülésén a követ
kező tárgyak m egbeszélésére került a sor.

Mott l  Mária  dr. előadó felo lvassa  azt a székesfővárosi határoza
tot, am ely a V árhegyi barlang belépődíjainak kezelését és ellenőrzé
sét szabályozza.
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Barbie Lajos  barlang-gondnok jelen tést tesz a barlang látoga- 
lottságáról és pénzforgalm áról. E sezrint a barlangot januárius és feb- 
ruárius hónapokban 436 látogató kereste fel. A bevétel 320.50 P, a k i
adás 151.57 P  volt.

Elnök jelenti, hogy a/. Országos M a g y a r  Ide yen forgalmi H i v a 
tal  vezetősége m eglátogatta a barlangot s azt alkalm asnak találta  
arra, hogy az idegenforgalom ba bekapcsolják. A barlang fellendíté
sére kilátásba helyezett 600 P  segélyt.

Elnök  javasolja , hogy ezt az összeget v ilág ítá si célokra használ
ják fel, ajánlja, hogy a többi hazai és külföldi újabban k iv ilág íto tt  
barlangokhoz hasonlóan, újszerű rejtett kábel vezetésével történjen  
a V árhegyi barlang k iv ilág ítása .

Mott l  János  m űszaki fő fe lü gyelő  javasolja , m ivel az eddig fel
tárt barlangszakaszban a gum mikábeJes vezeték m ég jókarban van és 
m ég több év ig  eltart, h agyják  meg, az újabb szakaszokban azonban a 
rejtett acél- vagy  ólom -kábelt alkalm azzák. Egyszersm ind azt ajánlja, 
a B izottság forduljon a Székesfőváros X II. ügyosztályához azzal a 
kéréssel, n y ilván ítsák  a barlangi v ilá g ítá st fö ldalatti közvilágításnak  
s ebben az esetben az díjm entes lenne.

Elnök  jelenti, hogy a barlangot az I. B. U. Sz. képviselői is m eg
látogatták. Ök is idegenforgalm i célokra alkalm asnak találták  a bar
langot, egyelőre azonban nem kapcsolják be az idegenvezetésbe.

Mott l  Mária  dr. előadó felo lvassa  a Székesfővárosnak azt a ha
tározatát, m ely szerint a Székesfőv. Képtárban fö löslegessé vált 20 
drb. v itrin t a barlangi gyűjtem ény célja ira  átengedi. M ivel a v itr inek
nek egyrésze jav ításra  szorul, elnök felhatalm azást kér, hogy azokat 
m egjavítássá . A vitrinekben egyelőre barlangi térképeket és fényké
peket á llítanak ki, de m ihelyt rendezik és leltározzak a pincebarlan
gokban gyű jtö tt őslénytani és régiségtani anyagot ezek kerülnek k i
állításra.

Pacher Béla  dr. tanácsjegyző közli, hogy a rn. kir. Földtani Inté
zetben levő anyagfölöslegnek a barlangtani gyűjtem ény szám ára való  
átengedése tárgyában a Székesfőváros m ár korábban beadvánnyal 
fordult a F öldm ívelésügyi M inisztérium hoz. M ivel onnan m indeddig  
válasz nem érkezett, a közel jövőben m egújítja  beadványát, és pedig  
közvetlenül a Földtani Intézethez fordul.

Elnök  m egállapítja , hogy a v itr inek  m egszerzése első sorban 
Pacher Béla. dr. tanácsjegyző érdeme, m iért is elism eréssel köszönti 
benne a barlangtani gyűjtem ény m egalapítóját

Elnök  jelenti, hogy felkereste a Székesfővárosi  Iskolánkívül i  
Népművelési  Bizot tság  fő titkárát N ovágh  Gyuláit , aki készséggel k ilá 
tásba helyezte, hogy sorozatos látogatásokat fog  szervezni u barlang
hoz. Ez esetben a, belépődíj 30 fill. lesz.

Elnök  javaslatára  a B izottságba tagul választották: Szabó I s t 
ván  belügym in. szám tanácsost és Berke  József  dr.-t az 0 . M. I. H. 
tisztviselőjét.

Mottl Mária dr.
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A Magyar Barlangkutató Társulat 1936. m árcius 81-en KndiÓ Ot
tokár  dr. clnöklésével választmányi  ülést  tartott s ezen a következő 
ügyeket tárgyalta le.

hintik m egállapítja, hogy ;• budavári pincebarlangok feltárásával 
az egyes m inisztérium okkal, katonai és fővárosi hatóságokkal any- 
nyira szoros és gyakori lett az érintkezés, hogy elkerülhetetlen lett a 
telefon bevezetés. A  Választm ány készséggel hozzájárul, hogy ügyvezető  
elnök lakásán a Társulat költségén telefont tartson fenn. (A telefon  
száma: K a fiié 1—560—64).

Elnök  jelenti, hogy a hazai tudom ányos barlurgkutatás ebben 
az évben éri el 30 éves, a M agyar Barlangkutató Társulat pedig 10 
éves évfordulóját. Illőnek tartja, hogy a Társulat az év folyam án ezt 
a kettős jubileum ot m egfelelő módon m egünnepelje. Az erre a célra 
összehívandó rendkívüli közgyűlésen napirendre kerülne a védnök és 
•óbb pártfogó és tiszteleti tag m egválasztása. Az elnök előadásban ki
fejtené a hazai barlangkutatás kultúrpolitikai jelentőségét, ügy vezet j 
elnök beszámolna a 30 éves m agyar barlangkutatás tudom ányos ered
m ényeiről, az egyik  titkár pedig áttekintést adna a Társulat 10 éves 
működéséről. A V álasztm ány az ind ítványt m agáévá tette.

Elnök  jelenti, hogy a Természetbarátok Turis ta  Egyesülete  érte
sítette a Társulatot, hogy a M agyar T urista-E gyesület a Legény-bar
lang  kezelését r.eki engedte át. A végzendő szakmunkák felügyeletére  
a Társulatot kérik fel. Többek hozzászólása után a Választm ány úgy  
határoz, hogy előzőleg garanciát kér a Term észetbarátoktól, hogy k i
kapcsolva mindennemű politikai és világnézeti szem pontot a Legény
barlangot kizárólag term észeti és turista célokra használja.

Mott l  Mária dr.

A Magyar Barlangkutató Társulat 1936. m árcius 31-i szakülésén 
h a d i é  Ottokár  dr. el nők lése alatt, Sebős K á r o ly  vál. tag: „A zsombo
lyok keletkezéséről  és kutatásáról“ tartott előadást.

Előadó a keleti Bükk zsom bolyait kutatta behatóan s az itt szer
zett tapasztalatait röviden vázolja, azután kitér m ások erre vonatkozó 
nézeteire is. Ism erteti Cholnoky Jenő  dr. elm életét, aki a szénsavtar
talm ú víz oldó képességét és a hátráló eróziót veszi alapul. Előadó 
m egfigyelései szerint a zsombolyok eróziós nyom okat a lig  mutatnak, 
aljuk sem tágul ki erősen. Kessler  Hubert  gyürlifeszültséggel m agya
rázza a zsombolyok keletkezését, nagy m élységben azonban gyürüfe- 
szültség nincs Ennek az elgondolásnak ellentm ondanak a zsom bolyok
ban m egfigyelhető gyakori függőleges válaszfalak  is. Pávai -Vajna  Fe
renc  dr. a tektonikai eredet m ellett foglal állást. A k ivájást inkább a 
m élyből feltörő m eleg vizek és gázok végzik, m int a felülről leszívár- 
gó hideg vizek. A gázok posztvulkáni működések, sok mészkőhegy 
m ég ma is gázokat lehel ki. A Blikk mai m elegforrásai valamikor
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magasabb térszínen törtek fel, a tektonikai m ozgások pedig igen erő
sek voltak. Előadó saját m egfigyelése ire  tám aszkodva m egállapítja, 
hogy csak az egyik  vagy  m ásik elm élettel a zsom bolyok keletkezése 
nem m agyarázható meg. A tektonikus m ozgás m indenesetre a m egin
dítója ennek a folyam atnak.

Kerekes  József  előadóval szemben azon a vélem ényen van, hogy  
a barlangok keletkezést' nem pleisztocén, hanem harm adkori. A  post- 
vulkáni működés jelentőségét elism eri, azonban a m elegvíz-kioldásnak  
ma már igen kevés nyom a m utatható ki.

Jaskó Sándor  dr. kiem eli, hogy a abrlangok és dolinák között 
összefüggés nincs. M ivel pedig a földtani m últban a nagy term észeti 
folyam atok ugyanazok voltak m int ma, a barlangok keletkezését sem  
köthetjük csak a jégkorszakhoz. Példa rá a esákvári Esterházy-bar- 
iang, am elynek kitöltésében m iocénkorú gerincesek fordultak elő.

Páva i -V a jn a  Ferenc  dr. örömmel veszi tudom ásul, hogy végre  
felism erik a gázok és m elegforrások jelentőségét. A barlangok kelet
kezése m ár a régebbi földtani időszakokban indult meg, példaképpen 
a polgárdii sziklaodukat em líti.

Mott l  Mária dr. közli, hogy barlangkutatásai közben többször 
m egfigyelte, hogy a barlangi kürtők m ind ig tektonikus hasadékok ke
resztezésén fejlődnek. A barlangok keletkezése valószínű leg  különböző 
korokhoz van kötve. A cserépfalu i M ussolini-barlaiigban ópleisztocén  
faunát találtak, ami arra vall, hogy a barlang jóva l előbb alakulha
tott ki. I g v  látja, hogy a völgybevágódások és barlangképződések  
között nincs meg m inden esetben az összefüggés.

Elnök  örömmel látja, hogy a zsom bolyok kutatása es a körülöt
tük mozgó eszm ecsere végre m egindult Az első lépést ebben az irány
ban a B. E. T. E. barlangkutatói tették meg, am ikor a Vecsembükk  
m ély zsom bolyaiba leereszkedtek. A m ásodik lépést előadó tette meg, 
am ikor Schönv inszky  í jászlóval  a keleti Bükk zsom bolyait kutatni 
kezdte. A zsom bolyok kutatásához elszánt, bátor, a sziklam ászáshoz  
edzett fiatal erőkre van szükség. Ezért évek óta fő leg  a fiata l barlang- 
kutatókat buzdította erre a szép vállalkozásra, am ely m ég sok szép 
eredm énnyel fogja  gazdagítani a m agyar barlangkutatást.

Mott l  Mária dr.

A Magyar Barlangkutató Társulat Várhegyi Bizottsága
jun ius 23-án, Kadi& Ot tokár  dr. elnöklése alatt tartott ülésén, a követ
kező főbb tárgyakkal foglalkozott.

Elnök  jelenti, hogy a V árh egyi barlangot ez évi m ájus hó 5-én 
m eglátogatta H orthy  Miklós  K orm ányzó V r  Ö főm éltósága vitéz S o m - 
kuthy  József  a ltábornagy, vezérkari főnök kíséretében.

Barbie Lajos  barlang-gondnok beszámol a barlang lárogatott,- 
ságáról és pénzforgalm áról, m ely m árcius hó 1-től m ájus hó 31-ig a 
követekző volt :a látogatók szám a 3,76í>, a bevétel 1,060.08 P, maradék 
245.19 P.
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Elnök  jelenti, hogy a Székesfő városnak ezévi dotációjából vég
zett feltárási m unkálatok a végéhez közelednek. A rendelkezésre állott 
2,550 P  összegből sikerült két további nagy termet, nevezetesen a 
Szenthárom ság utca 9. és 11. sz. házak pincebarlangjait kitakarítani 
és rendezni, valam int a Szenthárom ság-utca 5. sz. pineebarlangot mé
lyebbre ásni.

Elnök  jelenti, hogy a Székesfővárosi Elektrom os Művek áram 
m érőt á llítottak a barlangba és ebből k ifo lyó lag  Mott l  János  műszaki 
főfelügyelő  közbenjárásával a B izottság azzal a kéréssel fordult a 
Székesfővároshoz, hogy a barlangvilágítást fö ldalatti közvitegításnak  
nyilván ítsa .

Elnök  jelenti, hogy a kerületi elöljáróság rendbehozatta a bar
langhoz vezető udvart s így m egtörtént az első lépés az udvar teljes  
rendezéséhez. A további teendők: a kopár falaknak repkénnyel való  
hefuttatása, az udvarnak m árgalapokkal való kikövezése s egy szobor 
ral vagy várkúttal való díszítése.

Elnök  jelenti, hogy m egindult a barlangtani gyűjtem ény fe lá l
lítása. Az őslénytani anyagot Mot t l  Mária  dr. kisasszony, a régisége
ket. N a g y  Lajos  egyet. m. tanár dolgozza fel, m íg a kiállítandó raj
zokat A v a r  Ferenc  készíti el.

Elnök  jelenti, hogy a barlangot újból felm érték és elkészült az 
ism ertető lüzet szövege is. H átra van a gyűjtem ény ism ertetése és a 
m egfelelő fényképek elkészítése.

Elnök  jelenti, hogy propaganda szempontból ez évi m árcius hő 
26-án rádióelőadást tartott a budavári pincebarlangokról. Elkészültek  
a barlangot hirdető plakátok és nyom ás alatt vannak új értesítések.

Elnök  javaslatára a B izottság tagul választotta: vitéz Aggh ázy  
K am i l l  ezredest, a m. kir. H adim uzeum  igazgatóját és N a g y  Lajos  dr. 
egyet. m. tanárt.

Mott l  Mária dr.

Felelős szerkesztő és kiadó: Dr. Kadié Ottokár. 
Nyomatott: Mérnökök Nyomdája, Budapest, 1(J3U.


